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27. února 2023

Valorizace důchodů – všechno špatně, ale cesta z
tunelu existuje
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VÁCLAV KRÁSA

Argument vlády, že valorizace důchodů je příliš náročná pro veřejné

rozpočty lze částečně pochopit, ale potom měl být návrh zákona

předložen včas, aby mohl být řádně projednán. Zneužití institutu

legislativní nouze je nepřijatelné a svědčí o tom, že vláda je bezradná

a používá krajní prostředky, které však budou mít politické důsledky.

.

Nezpochybňuji právo koalice na zákonnou změnu valorizačního

koeficientu u důchodů. Vláda však měla se svým návrhem přijít

podstatně dříve, kdy ještě nebyl naplněn zákonný nárok na

valorizaci, to je 5 % zdražení spotřebního koše. Tento nárok byl

naplněn v lednu 2023, proto se domnívám, že současný legislativní

návrh vlády není v souladu s ústavou ČR. K této věci se již vyjádřila

řada právníků, a tudíž nemá cenu se k tomu dále vracet. Vše

https://svobodny-svet.cz/valorizace-duchodu-vsechno-spatne-ale-cesta-z-tunelu-existuje/


2/7

rozhodne Ústavní soud. Považuji však za zcela nepřijatelnou etiku

jednání vlády a ztrátu důvěry občanů v právní jistoty. Většina

důchodců uvěřila slibu vlády, že valorizace proběhne podle zákona a

možná proto řada z nich dala hlas vládnímu kandidátovi na post

prezidenta. Říká se, že politik nemusí říkat všechno, ale nesmí lhát.

Vláda v tomto případě účelově lhala.

.

Zcela nepochopitelné je, že vláda ve svém návrhu na změnu

valorizačního mechanismu významně porušila princip

zásluhovosti. Ústavní soud již několikrát reagoval na pokusy vlád

na snížení míry zásluhovosti u důchodů, když konstatoval, že nelze

stavět solidaritu nad zásluhovost a důchody musí přinášet přiměřené

hmotné zabezpečení, viz rozhodnutí ÚS z roku 2008 a 2010. Proto je

téměř jisté, že ÚS zákon zruší, ale důchodcům již peníze nevrátí,

protože rozhodnutí ÚS nemá zpětnou účinnost.

.

Překotná snaha vlády na změnu valorizačního mechanizmu důchodů

pramení z chybně zpracovaného státního rozpočtu na rok 2023, do

kterého nebyla zapracována valorizace důchodů. Přitom bylo zřejmé,

že lednová inflace bude vysoká už proto, že v lednu pravidelně

dochází ke zvyšování cen. Je nepřijatelné, že vláda, ve snaze zmírnit

kritiku, se snaží postavit mladé lidi proti důchodcům tvrzením, že

pokud dojde ke snížení valorizace důchodů, bude dostatek

prostředků na valorizaci rodičovského příspěvku, a to až o padesát

tisíc. Každá vláda musí usilovat o soudržnost společnosti. Heslo

rozděl a panuj se používá v totalitních společnostech, ale nikoliv v

demokratickém systému. Je to velmi nebezpečná hra.

.

Nevěřím tomu, že koalice v tomto volebním období připraví a

prosadí reformu důchodového pojištění. Vlastní začátek diskuse, tedy

vykopnutí zkušebního balonku, že součástí reformy bude postupné

zvýšení věku odchodu do důchodu až na 68 let, je špatný a ukazuje

bezradnost ministerstva i vlády. Ještě horší je varianta, že věk nároku

na starobní důchod by se odvíjel podle druhu pracovní činnosti.
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Vznikl by nespravedlivý a administrativně nepřehledný systém, už

proto, že dnes téměř nikdo nevykonává jeden druh práce. Jsme

flexibilní, často měníme profesi a nedovedu si představit, jak by se

počítal nárok na takový důchod.

.

Pokud by vláda skutečně myslela vážně, že chce provést důchodovou

reformu, je nejprve nutné, aby seriózně jednala se všemi politickými

partnery a pro základní kontury reformy měla jejich souhlas. Bez

toho nemá smysl vůbec začínat.

.

Základním problémem průběžného důchodového pojištění, který

však považuji za správný, je nedostatek plátců do systému, a to musí

být klíčovou otázkou reformy. Je nezbytné nastavit ekonomické

motivace tak, aby občané neodcházeli předčasně do důchodu, aby

odcházeli později, ale hlavně je nezbytné motivovat populaci ke

zvýšení počtu dětí. Proto je třeba vysoce sankcionovat předčasný

odchod do důchodu a významně podpořit pojištěnce, kteří odloží

odchod do starobního důchodu. Dále je možné rozdílně stanovit výši

odvodů sociálního pojištění podle počtu vychovávání dětí, takže

bezdětní by odváděli mnohem více než rodiče tří či čtyř dětí. Je to

spravedlivé, protože rodiny s dětmi mají mnohem vyšší životní

náklady a vychovávají nové plátce do důchodového pojištění.

.

Vůbec jsem nepochopil postup ministra M. Jurečky, který

ještě na podzim vyzýval občany, aby se přihlásili o

předčasný důchod, protože mají mimořádnou možnost, jak

jej získat za mnohem výhodnějších podmínek. Co se stalo?

O předčasný důchod se přihlásilo asi o sto tisíc lidí více. Česká správa

sociálního zabezpečení nedokáže ani zvládnout nápor žádostí. Je

však jisté, že dojde k obrovskému zvýšení výdajů na důchody, ale

hlavně jde o zcela nespravedlivou věc. Rozdíl ve výši předčasných

důchodů přiznaných před 31. 12. 2022 a přiznaných po 1. 1. 2023

může být až dva a půl tisíce korun. Tady mohla vláda rychle

zasáhnout, možná zvážit i legislativní nouzi, ale protože bylo před
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prezidentskými volbami, nenašla k tomu odvahu. Zabránilo by se tak

velkým škodám, ale hlavně velké nespravedlnosti.

.

Václav Krása

 (10 votes, average: 5,00 out of 5)

 
 

 

>> Podpora

Svobodný svět nabízí všechny články zdarma. Náš provoz se však

neobejde bez nezbytné finanční podpory na provoz. Pokud se Vám

Svobodný svět líbí, budeme vděčni za Vaši pravidelnou pomoc.

Děkujeme!

Číslo účtu: 4221012329 / 0800

>> Pravidla diskuze

Než začnete komentovat článek, přečtěte si prosím pravidla diskuze.

>> Jak poslat článek?

Chcete-li také přispět svým článkem, zašlete jej na e-mail: redakce

(zavináč) svobodny-svet.cz. Pravidla jsou uvedena zde.

 

https://blog.aktualne.cz/blogy/vaclav-krasa.php
https://www.svobodny-svet.cz/licencni-ujednani/
http://www.svobodny-svet-archiv.cz/licencni-ujednani/
https://www.politicon.cz/
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wenkovan napsal:

27/02/2023 (16:25)

Vláda to dělá dobře a měla by jít i dále, např. při zvýšení věkové

hranice odchodu do starobního důchodu by měli dosavadní

důchodci, kteří odešli do důchodu dříve, rozdíl napracovat. Také by

bylo zajímavé zavést flexibilní věkovou hranici odchodu do důchodu,

odvozenou jako statistický věk dožití minus jeden rok. Senioři, kteří

by věk dožití svévolně překročili, by byli penalizováni, např.

postupným snižováním důchodu (i pod nulu). Možností je jistě

daleko více, jen se nebát!

Odpovědět

https://svobodny-svet.cz/valorizace-duchodu-vsechno-spatne-ale-cesta-z-tunelu-existuje/#comment-16079
https://svobodny-svet.cz/valorizace-duchodu-vsechno-spatne-ale-cesta-z-tunelu-existuje/?replytocom=16079#respond
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ARH+ napsal:

27/02/2023 (23:40)

Dobrý den přeji.

 
Peněz je spousta:

 
1) Zrušit senát (senátor volený pouze cca 3-5 tis. obyvatel to je

výsměch oproti parlamentu);

 
2) Snížit počet poslanců na 99;

 
3) Přestat financovat tisíce neziskovek (vyjma ty co provádí sociální

péči) to by bylo křiku od fialky (vládní podpora pro pravdomluvné

žurnalisty – Forum 24, jeho noviny pro šíření demokracie v Barmě,

…)

 
4) Povinnost firem provádět zdanění zde v ČR;

 
5) Zdanit dividendy;

 
6) Zrušit emisní povolenky;

 
7) Zrušit politické náměstky;

 
8) Zprivatizovat tu (pardon) sračku ČTV a ČR rozhlas;

 
9) Nakupovat znraně přímo ČR bez prostředníků (auuuu to by bylo

vládnoucí strany a tajné služby);

 
10) Zabezpečit potřeby el. energie z vlastních zdrojů a přebytek

vyvážet;

 
11) Vyvlastnit vodohospodářství (zahraničních a městských firem) a

převést pod stát (kraje), jako nedotknutelnou a neprodejnou státní

komoditu;

 
atd. a to nejsem vystudovaný ekonom.

Prosím mrkněte na odkaz Italského dokumentu. Neřeším kdo co a

jak v cizině. Spíš mne děsí, jak je námi manipulováno a nám lháno

prostřednictvím médií. Pravda mám strach, aby ten konflikt

nepřerostl v nekontrolovatelný konec lidstva. Ale víc mě děsí tady ten

nástup diktatury.

Přeji vám pevné zdraví.

https://svobodny-svet.cz/valorizace-duchodu-vsechno-spatne-ale-cesta-z-tunelu-existuje/#comment-16094
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https://player.odycdn.com/api/v4/streams/free/P%C5%99%C3%A

D%C4%8DinyV%C3%A1lkynaUkrajin%C4%9B/0f6f73823596147541

3a1564240a107efef16b47/bb4308?fbclid=IwAR1uOwhzpm76h-

KL4B6UPf-cIYrCTQ5EHvJGSeKa2d7fLgHfV96ycmUgebI

Odpovědět

Kolemjdoucí napsal:

28/02/2023 (07:51)

Tak pane jestli Vas u nas děsi nastup diktatury,tak zbytek Vaseho

vyjadreni ma podobnou hodnotu.Vsechno pouze drobné.Snad jen ten

majetek zpatky do ceskych rukou(zeptejete se v jistem institutu).No a

pokud hledate opravdu velke prachy,tak do ciziny utika rocne tak

500 miliard.To by stacilo kazdy rok na duchody.Proc nam utikaji se

zeptejte v institutu neomylnosti.Snad najdou reseni.Spis ale za nic

nemuzou se dozvite.

Odpovědět
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